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§ 1 Ordföranden öppnar mötet

Beslut
Agneta Ängsås väljs till justerare. 

Sammanfattning
-Val av justerare 
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§ 2 MOS Protokoll och ansökningar om  
projektmedel ur Stiftelsen för fritidens 
främjande i Falu kommun 2022 (KS0093/22)

Beslut
•Envikens jaktskytteklubbs ansökan om 425 000kr rekommenderas att beviljas 
med 300 000kr och skytteklubben uppmanas att söka sponsorer till resterande 
belopp då flera målgrupper och aktörer kommer att använda banan.

•Carl och Karin Larssons släktförenings ansökan om 161 000kr rekommenderas 
att beviljas för kreativa sommarlovsaktiviteter för barn och ungdomar 2022.

•Sågmyra Gym ABs ansökan om 42 000kr rekommenderas avslag då de ej 
uppfyller Stiftelsens för fritidens främjande i Falu kommuns stadgar, företag inte 
kan söka medel ur Stiftelsen.

•Lingheds IFs ansökan om 370 000kr rekommenderas fortsatt återremiss då 
Landsbygdsrådets arbetsutskott behöver stämma av ansökan med Kultur-och 
fritidsförvaltningen för att säkerställa samsyn i bidragshanteringen kring 
överlappande verksamhetsområden.

Sammanfattning
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 Envikens jaktskytteklubb har kommit in med en ny ansökan efter avslag 
av tidigare ansökan i kommunstyrelsen §256 2021-11-30. Uppmaningen 
till föreningen efter avslag var att komma in med en ny ansökan där 
kopplingen tydligare skulle framgå mellan investeringen av en ny bunker 
för lerduveskytte och verksamheten för barn-och ungdomar. Föreningen 
inkom med en ny ansökan som på ett tydligare sätt berättar om 
föreningens nuvarande ungdomsverksamhet samt framtida planer för 
ungdomsverksamheten kopplat till investeringen som Landsbygdsrådets 
arbetsutskott anser lever upp till Stiftelsen för fritidens stadgar. 
Investeringen av en ny bunker för lerduveskytte kommer dock inte bara 
att gynna de yngre medlemmarna i klubben och därför anser 
arbetsutskottet att klubben rimligtvis kan samla in en del av pengarna via 
sponsorer, exempelvis genom markägarna i området som borde ha ett 
intresse av en fungerande och godkänd skyttebana i området. 

 Carl och Karin Larssons släktförening sökte flertalet gånger under förra 
året till Stiftelsen för fritidens främjande genom ansökningar under 20 
000kr vilket behandlas via delegation av Landsbygdsrådets arbetsutskott. 
Föreningen sökte även pengar via Evenemangsrådet i Falu kommun. 
Inför 2022 bad Landsbygdsrådets arbetsutskott föreningen att skicka in 
en större ansökan där aktiviteterna för sommaren var samlade för att 
frigöra utrymme för fler ansökningar under 20 000kr från andra 
föreningar men också för att få en bättre överblick över 
sommaraktiviteterna som föreningen arrangerar där allt söks från samma 
ställe hos Falu kommun. Föreningen har nu inkommit med en omfattande 
ansökan där hela programmet för sommaraktiviteterna 2022 framgår samt 
att aktiviteterna har skalats upp från föregående år. Landsbygdsrådets 
arbetsutskott anser att ansökan bör beviljas för att stötta utbudet av 
kulturella och kreativa aktiviteter för barn och ungdomar på 
sommarlovet. 

 Sågmyra Gym ABs ansökan uppfyller inte de grundläggande kriterierna i 
stadgarna där det står att företag inte kan söka medel ur Stiftelsen för 
fritidens främjande i Falu kommun. 

 Lingheds IFs ansökan om att rusta upp elljusspåret i Linghed 
återremitteras med anledning att Landsbygdsrådets arbetsutskott behöver 
säkerställa en samsyn med Kultur-och fritidsförvaltningen gällande 
ansökningar som överlappar mellan Stiftelsen för fritidens främjandes 
och Kultur-och fritidsförvaltningens verksamhetsområden. 

Beslutsunderlag
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 Ansökan Stiftelsen för fritidens främjande,2022-01-18 Carl och Karin 
Larssons släktförening

 Bilaga 1, 2022-01-18, Carl och Karin Larssons släktförening budget
 Bilaga 1, 2021-09-29. Offerter Lingheds IF
 Ansökan Stiftelsen för fritidens främjande,  2021-12-07, Sågmyra Gym 

AB
 Ansökan Stiftelsen för fritidens främjande,2022-01-13 Lingheds IF
 Ansökan Stiftelsen för fritidens främjande,2022-01-13,  Envikens 

jaktskytteklubb
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§ 3 Planering för 2022

Sammanfattning
Datum för Landsbygdsrådet 2022:

 20 januari kl. 13.00-17.00

 24 mars kl. 13.00-17.00

 28 april kl. 13.00-17.00 + kommunbygderådets politikerträff 18.00-20.00

 25 augusti 13.00-17.00

 20 oktober 13.00-17.00 + kommunbygderådets politikerträff 18.00-20.00
Datumen följer Kommunstyrelsens utvecklingsutskotts och kommunstyrelsens 
schema. Temaområden för 2022 är vatten och avlopp (2022-01-20), 
bostadsbyggande och bostäder, bredband, service och planering, uppföljning och 
utvärdering. Temaområdena är desamma som föregående år då det är tunga 
områden som utgör grunden för många frågor på landsbygden och behöver 
ordentligt med tid i rådet för att få någon verkstad i frågorna. 
Kommunbygderådet har kommit med önskemålet att vi fortsatte med samma 
temaområden som 2021 för att det inte är några frågor som rådet klarar av på 
bara ett år samt att det är frågor som rådet måste arbeta med kontinuerligt. 

8 (21)



 Sammanträdesprotokoll
Falu kommun  Sammanträdesdatum
Landsbygdsrådet 2022-01-20

§ 4 Verksamhetsplan för 2022

Beslut
Landsbygdsrådet antar verksamhetsplanen för 2022. 

Sammanfattning
Landsbygdsrådets arbetsutskott har arbetat tillsammans med 
landsbygdsutvecklaren för att ta fram en ny verksamhetsplan för 2022. Den nya 
verksamhetsplanen för 2022 tar sin utgångspunkt ur verksamhetsplanen för 2021 
och har omformats efter de önskemål och feedback som framkom på 
Landsbygdsrådets möte i oktober med tema planering, uppföljning och 
utvärdering.

De största förändringarna i verksamhetsplanen för 2022 gentemot 2021 års plan 
är att det tillkommit målområden för agenda 2030 och en näringslivsstrategi som 
kommunkoncernen ska arbeta med. Landsbygdsrådet har fokuserat och valt ut 
målområden och mål ur både Agenda 2030 arbetet och näringslivsstrategin där 
rådet har störst verkansområde och kan bidra till måluppfyllelsen.

Nytt för i år är att till verksamhetsplanen så kommer det komma en aktivitetsplan 
som kommer att göra det enklare att se vad rådet arbetar med, indikatorer, vilka 
indikatorer som kopplar till Agenda 2030 och näringslivsstrategin. 
Aktivitetsplanen är inte helt klar än men landsbygdsutvecklaren skickar ut den 
via mail till rådet när den är färdigställd. 
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§ 5 Landsbyggare Falun

Sammanfattning
Martina Nilsson, projektledare, ger en lägesuppdatering i projektet Landsbyggare 
Falun. Sista landsbyggarefilmen till hemsidan spelas in nästa vecka och 
det ligger kontinuerligt en film sponsrad på sociala medier från landsbyggare. 
Det går ut ett brev i nästa vecka till fastighetsägare som intresseföreningarna 
identifierade som har befintliga oanvända lokaler, och oanvänd mark, för 
näringsverksamhet samt obebyggda småhustomter och hus som inte 
används. Alltså är det fastigheter eller tomter som identifierats med lokal 
kunskap som är helt oanvända oavsett skick. Det rör sig inte om så många 
fastigheter, ca ett tjugotal.  Framåt ligger det att Landsbyggare Falun ska 
arrangera en studieresa i kommunen, färdigställa lokala utvecklingsplaner och 
jobba med de enskilda kommundelarnas marknadsföringsinsatser.

Studieresan är uppdelad på två dagar, men alla deltagare förväntas delta båda 
dagarna. En person per organisation. Inbjudna är kommunbygderådet, 
underliggande intresseföreningar, landsbygdsrådet inklusive adjungerande 
tjänstemän, näringslivskontoret och skolchef. Tre ytterligare tjänstemän från 
Miljö- och samhällsbyggnadsförvaltningen ska också bjudas in.
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§ 6 Kommunbygderådet om FÖP Landsbygd och 
FÖP Runn

Sammanfattning
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Ordföranden för kommunbygderådet Veronica Zetterberg inleder punkten med 
att berätta om kommunbygderådets syn på den Fördjupade översiktsplanen för 
delar av Landsbygden och den Fördjupade översiktsplanen för Runn. Arbetet 
med den fördjupade översiktsplanen för delar av Landsbygden och den 
fördjupade översiktsplanen för Runn påbörjades 2016 tillsammans med 
framtagandet av Landsbygdsprogrammet i olika dialogmöten runt om på Faluns 
landsbygd. Det var stor uppslutning och mycket entusiasm för att påbörja arbetet 
med att utveckla våra bygder på riktigt. Kommunbygderådet uppfattade det då 
tillsammans med intresseföreningarna att kommunen skulle arbeta för att ta fram 
en översiktsplan där medborgarna verkligen fick vara med och tycka till och vara 
delaktiga. Efter sex års arbete så går nu Fördjupad översiktsplan för delar av 
Landsbygden till beslut. Kommunbygderådet anser att det inte blivit så som det 
var utmålat från kommunen från början och att det behövs mer tid för diskussion 
om planen innan den beslutas så att den blir riktigt bra underlag för att användas 
många år framöver. 

Marc Meijer, adjungerad från Hela Sverige ska Leva Dalarna i 
kommunbygderådet, menar att kommunbygderådet vill flagga redan nu för att 
kommunbygderådet och intresseföreningarna har mycket synpunkter på båda 
planerna och tycker inte att det känns som om de driver utvecklingen på 
landsbygden framåt. Vi vill inte att planerna ska lägga massa hinder för 
landsbygdens utveckling framöver. Även om inte planerna är juridiskt bindande, 
ser man ändå till planerna när man fattar beslut på kommunen. Man behöver vara 
vassare och peka på mer utveckling. Utgångsläget för landsbygden ser väldigt 
olika ut nu 2022 jämfört när arbetet började med planerna 2016. Landsbygden i 
Falun ska vara konkurrenskraftig mot andra medelstora kommuner. Då behöver 
det finnas skolor och service, vilket bygger på skattebetalare. Dessa 
förutsättningar behöver finnas med i en fördjupad översiktsplan.  De som bott i 
bygden länge eller flyttat dit, de kan komma med bra värdefulla förslag. Det 
kommunbygderådet vill är att man försöker titta över det istället för att man ska 
uppleva att man inte kan påverka planen.
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Michael Koij, Vika intresseförening, från Vika intresseförening så har vi haft 
många synpunkter och har lämnat in ett yttrande från intresseföreningen. Det 
tråkiga är att det vi gått genom i våra workshops som vi hade, inget har fått något 
genomslag. Det som har lagts fram är en bevarandeplan, det finns inget 
incitament för att utveckla landsbygden i planen. Vi vill också bevara, men också 
utveckla! Det går att göra båda delarna. Dumt om det kommer en fördjupad 
översiktsplan som lägger sig som en våt filt över vår landsbygd och gör det 
möjligt för kommunen att hänvisa till planen för att säga nej till etableringar. I 
den Fördjupade översiktsplanen för Runn syns det en tydlig skillnaden mot 
Borlänge, man ser gränsen, och man ser att man vill ge möjligheter och 
förändringar där! Planerna måste öppnas upp och ta vara på våra åsikter och 
idéer, så som planerna ser ut nu så går de stick i stäv med våra lokala 
utvecklingsplaner.  

Joakim Nordlund, Grycksbo byaråd, håller med övriga talare från 
kommunbygderådet att det inte känna som att intresseföreningarna och byborna 
har hörsammats i planen. Grycksbo byaråd är i full gång och skriver på sitt 
remissvar och önskar att de kunde få lite längre tid på sig då det inte är så lätt att 
få till bra remissvar på kort tid när de jobbar ideellt och mycket tid går bort för 
helgdagar över jul och nyår. Det är ju klart att lagar och regler behöver följas 
men det behövs utveckling på landsbygden också för att den ska leva och må 
bra. 

Anders Lindh, Ordföranden M, Falun växer och det är många familjer där man 
har barn eller funderar på att skaffa barn och tittar mot Faluns håll att etablera sin 
familj. På grund av den bostadsbrist som finns i centrala Falun så har också 
priserna gått upp. Ska Falun växa mer så finns det inte så mycket plats att göra 
det på i centralorten utan den största tillväxten kommer att vara i serviceorterna. 
Det är där det finns plats för fler familjer. I serviceorterna och i byarna- det är 
där det finns plats att växa! Angående remisstiden så ska jag och Hanna 
undersöka 

Jonas Lennerthson, S, det är långt ifrån klart hur de fördjupade översiktsplanerna 
ska se ut. Nu är det ju ute på remiss kan man säga i och med slututställningen 
och då ska era synpunkter arbetas in och sen är det ju vi i politiken som ska säga 
vårt också. Det är viktigt att processen är transparent och att vi är vaksamma på 
hur inspelen tas emot men det är långt ifrån klar som jag ser det hur planerna 
kommer att se ut när de är klubbade. 
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Agneta Ängsås, C, den här planen kanske är den allra viktigaste punkten vi 
diskuterar här idag. Det våras för landsbygden! Pandemin kanske också har 
påverkat många att fundera hur man vill leva sitt liv och gör landsbygden till ett 
attraktivare alternativ. Det är därför det är sp viktigt att se till så att folk har 
möjlighet att flytta ut, när det finns ett sug så måste vi och ska vi vara på tå. Låt 
oss lära av Borlänge! Ni signalerar en känsla, och som politiker är det viktigt att 
lyssna på vad ni framför! 

Tony Källgren, SD, mycket folk som söker sig ut på landsbygden nu. De tittar på 
hur bra skolor, service och fritidsaktiviteter som finns där. 
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§ 7 Vatten och avlopp i Falu kommun

Sammanfattning
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Karin Olofsson, produktchef vatten och avlopp på Falu energi och vatten, och 
Helén Bergström, avdelningschef för vatten och återvinning, presenterar en 
översikt över området vatten och avlopp i Falu kommun.

Produkterna som Falu energi och vatten arbetar med inom vatten och 
avloppsområdet är vatten, avlopp och dagvatten (som tar mer och mer plats som 
verksamhetsområde). 

Vårt VA i Falun och vad som styr

83% av invånarna är anslutna till VA nätet i Falun vilket kräver en stor 
anläggning som behöver byggas ut ytterligare för att möta framtida behov. 
Eftersom Falu kommun sträcker sig över en stor geografisk yta så är även VA 
nätet vidsträckt och det är en anledning till varför det är dyrare i Falun än 
Borlänge. Borlänge har en mycket mindre anläggning och mer samlad 
bebyggelse som gör att det inte är lika kostsamt att bygga ut som i Falun där det 
är mycket berg och sten och bebyggelsen är mer spridd. 

Lennheden-Tjärna vattenverk tillsammans med Borlänge är även utpekade som 
ett riksintresse för vattenförsörjning. I vattenverket tillsätts inga kemikalier och 
vattnet är medelhårt. Faluns största reningsverk ligger i Främby och det ska även 
renoveras och byggas ut. 

Det är kommunstyrelsen som beslutar vilka som är verksamhetsområden och det 
omfattar oftast inte dagvatten på landsbygden. Lagen om allmänna 
vattentjänsten: skyldiga att tillgodose behov av vatten och spillvatten och 
dagvatten när det behövs med hänsyn till människors hälsa eller miljön, när 
behovet behöver ordnas i större sammanhang. Tolkningen som görs utifrån detta 
är 25-30 fastigheter som ligger relativt samlat. 

Pågående VA-utbyggnad

Just nu pågår en utredning om de områden som beslutades om 2016 (utom 
Bergsgården). Revideringen av VA-planen pågår pga. kostnaden för 
utbyggnaden har ökat. Trots att kostnaden blir hög från fastighetsägaren, så 
ligger den täckningsgraden på mellan 30-38%. Idag saknas 200 miljoner för de 
områden som pekas ut i planen vilket blir ca 25 miljoner per år.

Oavsett vart Falu energi och vatten bygger kostar anslutningen densamma, men 
kostnaden för att bygga ut ledningarna är olika från projekt till projekt för Falu 
energi och vatten beroende på exempelvis geografin. När man lägger utbyggnad i 
exploateringsområden så finansierar det områden med redan befintlig 
bebyggelse. Kommunstyrelsen beslutade 2021 om en revidering av VA-planen.
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Det går att läsa om pågående VA projekt på Falu energi och vattens hemsida och 
där går det även att få uppdateringar av projekt om man anmäler sig på 
sidan. Framtidens Främby har ett behov v en större anläggning och det kostar 
mycket tid för att planera och pengar. Det som försvårar utbyggnaden är att 
anläggningen måste vara i drift fullt fungerande under tiden som renoveringen 
och utbyggnaden pågår.  Överföringsledningar mellan Bjursås-Falun är också ett 
utav de större projekten där spillvattenledningen är klar och vattenledningen 
nästan är klar. Det pågår även många VA-arbeten i Grycksbo där Falu energi och 
vatten bygger ut dagvatten. Ständigt arbetet med underhåll och förnyelse där 
förnyelsetakten ska vara 200 år på ledningsnätet.

Jenny Drugge (C) och Susanne Martinsson (C):

I VA-planeringen är politiken en viktig del. Myndighetsnämnden för bygg-och 
miljöfrågor- Miljö-och samhällsbyggnadsnämnden och Falu energi-och vatten är 
de organ som har rådighet över VA frågan i Falu kommun. Myndighetsnämnden 
för bygg-och miljöfrågor gör bedömning av behov och tillsyn. Miljö-och 
samhällsbyggnadsnämnden tar beslut om verksamhetsområden och prioriterar 
utbyggnad och gör en utbyggnadsplan (skickas till fullmäktige). Falu energi-och 
vatten för en utförande utbyggnadsplan.

Det är inte Falu energi och vatten som äger frågan om det ska byggas ledningar 
eller inte, utan det har politiken bestämt. Falu energi-och vatten har däremot 
möjlighet att ompröva tagna beslut, men det kräver en samsyn med politiken.

Arbetet med VA-planen pågår men det går lite långsammare just nu då mycket 
resurser går åt till Fördjupad översiktsplan för Landsbygden. 
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§ 8 Övriga frågor

Sammanfattning
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 Jordbruk och gröna näringar i Fördjupad översiktsplan för delar av 
landsbygden

Per-Georg (PG) Holmquist, Lantbrukarnas riksförbund Dalarna, har inkommit 
med en övrig fråga angående den Fördjupade översiktsplanen för delar av 
landsbygden. PG anser att visionen "Ett större Falun" inte är aktuell längre med 
tanke på den pandemi och klimatförändringar som vi ställs inför där människors 
levnadsätt omprövas och resurserna på jorden blir mindre. Falun borde istället ha 
en vision om att bli en klimatsmart kommun. Småskaligt, fossilfritt och 
klimatsmart jordbruk ska gynnas i vårt samhälle och vi kommer att behöva all 
jordbruksmark som finns. Under pandemin har vi sett vilka problem 
transportkedjorna ställer till det för oss när det inte fungerar som vi är vana med. 
I den fördjupade översiktsplanen för landsbygden anser PG att jordbruket och de 
gröna näringarna saknas. Det borde framgå hur stor livsmedelsproduktion 
kommunen har, samtidigt som man bör fråga sig hur stor den borde vara.

Synpunkter från PG:

- Det är olämpligt att bygga på jordbruksmark som utpekats i Svärdsjö, området 
Hedvägen. Borde istället säkerställa att all jordbruksmark ska kunna brukas.

- Serviceplanen för Falu kommun är jättebra, men hur säkerställer man att 
servicen finns kvar? Hur realiseras intentionerna i kommunens många planer?

Hanna Wickström, landsbygdsutvecklare svarar angående frågan 
om serviceplanen. Den största effekten serviceplanen har är att den möjliggör för 
företagen själva att kunna söka driftsbidrag hos  exempelvis Länsstyrelsen, 
Regionen och även nationella stöd. Det är så stödsystemet är uppbyggt nationellt. 
Kommunens Näringslivskontor arbetar allmänt med generationsväxling för att 
företag ska finnas kvar efter att ägaren pensioneras.

En diskussion och inspel följer på PG:s punkt

Veronica Zetterberg, ordförande kommunbygderådet, menar att det idag inte är 
ekonomisk hållbart att bedriva jordbruk på mindre markbitar. Det är en fråga 
som kommunen inte kan lösa, utan det måste till på den statliga nivå. Det som 
kommunen kan bidra till i frågan är till exempel att dela upp upphandlingar i 
mindre varukorgar.

Tony Källgren, (SD), menar att det i Sverige inte finns så stora lantbruk överallt. 
Förutom dem finns det lite mindre företag och utöver dem hobbylantbrukare med 
allt högre ålder. Tony menar att det är svårt att locka ungdomar till branschen 
och att de som är intresserade att ge sig in i de gröna näringarna måste de i 
princip ärva en gård, då kostnaderna för att köpa är alltför höga.  
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 Problem med tillgång till netpublicator
Rolf Gradén, (V), berättar att politiker som inte sitter i någon annan församling 
än Landsbygdsrådet inte får en surfplatta där de kan ta del av handlingarna. Han 
kommer idag inte åt netpublicator, och ser det som en demokratifråga. Hanna 
och Anders ska försöka lösa frågan så snart som möjligt.
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§ 9 Ordföranden avslutar mötet

Sammanfattning
Nästa landsbygdsråd äger rum 24 mars kl. 13.00-17.00. 
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